
آیت وکیلیان ـ شــهروند| پذیرش اســتعفای 
محمدعلی نجفی، توسط شــورای شهر تهران، سطح 
گمانه زنی ها در مورد گزینه بعدی شهرداری را بالا برده 
و به شکلی جدی تداوم می یابد. موضع گیری هایی که 
از دو ناحیه بیرون از شــورا و درون شورا توسط اردوگاه 
اصلاح طلبان صورت می گیرد. با مطرح شــدن برخی 
از چهره های سرشــناس سیاســی اصلاح طلب چون 
محسن هاشمی، محمدرضا عارف و اسحاق جهانگیری، 
برخی از اعضای شورای شــهر بر این اعتقادند که سایه 
»سیاســی« شــدن از روی شــهردار باید زدوده شود. 
بدون تردید، رســیدن به این اجماع فکری ـ عقیدتی 
از ســوی اکثریت شورای شــهر تهران متأثر از تمامی 
حاشیه ســازی ها و روند فرسایشی اســت که بر سر راه 

نجفی قرار گرفت. 
در این میان برخی فعالان و تحلیلگران اصلاح طلب 
معتقدند که تبعات ناشی از استعفای محمدعلی نجفی 
و آنچه خروجی عملکرد و مواضع اعضای شورای شهر در 
برابر این استعفا بود، ممکن است نتایجی زیانبار برای این 
اردوگاه به بار آورد. اگرچه برخی چهره های این جریان 
نیز معتقدند که استعفای نجفی را نمی توان خسارت بار 
ارزیابی کرد و در تبیین چرایی این فرضیه معتقدند که 
شهرداری، ذیل نهادهایی است که در حوزه عمومی قرار 
می گیرد و در این مورد باید از چهره هایی بهره گرفت که 
الزاماً وجه غالب و وزن آنان »سیاست« نباشد. مواضع این 
چنینی در اردوگاه اصلاح طلبــان عملاً کار را به جدلی 
درون گفتمانی تبدیل کرده و در بسیاری مواقع کار به 
اظهارنظرهای شخصی در مورد کاریزما یا غیرکاریزما 
بودن چهره ها نیز کشیده شــده است. در میان کسانی 
که شائبه حضور یا کاندیداتوری شان برای نشستن در 
خیابان بهشت مطرح شده، محمدرضا عارف است که 
بیشترین حاشــیه ها و توجهات را به خود جلب کرده 
است. چنانچه برخی از سیاسیون اصلاح طلب و احزاب 
مطرح این اردوگاه با انتقــاد از عملکرد وی در مجلس 
دهم معتقدند که با توجه به این که عارف »تراز لازم برای 
محوریت جریان اصلاحات را ندارد«، صلاحیت وی در 
کسوت شهرداری تهران را نیز برنمی تابند. اگرچه برخی 
نیز هنوز برای وی احترام قایلند، اما تا جایی که صندلی 

بهارستان را به سوی بهشت ترک نکند. 
استعفای شهردار تهران برای اصلاح طلبان 

گران تمام شد
پس لرزه های ناشــی از اســتعفای نجفی در کسوت 
شهرداری تهران موضع گیری ها را به سمتی کشاند که 
برخی از اصلاح طلبان، تبعات ناشی از این اتفاق را برای 
این اردوگاه منفــی جلوه دادند؛ احمد شــیرزاد، فعال 
سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا با اشاره به اتفاقات 
اخیر درون شهرداری گفت: یکی از عواملی که اخیرا برای 
اصلاح طلبان گران تمام شد، استعفای شهردار تهران بود 
که ضربه های زیادی به جریان اصلاح طلبی وارد کرد، اما 
این ضربه ها قابل جبران هستند در صورتی که شهردار 
جدید ترجیحا فردی کلاسیک نباشد و از میان جوانان 
انتخاب شود. همچنین جسارت بیشتری در حوزه عمل 
داشته باشد. شاید افراد محافظه کار پست هایی در کشور 
داشته باشند اما هیچ گاه توانایی جریان سازی و عملکرد 

تأثیرگذار را ندارند.
استعفا به معنای عقب نشینی اصلاح طلبان 

نیست
همزمان یک فعال سیاســی اصلاح طلب نیز با بیان 
این که نباید استعفای شهردار تهران را به عقب نشینی 
اصلاحات مرتبط دانســت، گفت: جریان اصلاحات تا 
این جا، پــای رأیی که از مردم گرفته ایســتاده و خوب 
عمل کرده است. جواد امام در گفت وگو با ایسنا، درباره 
تأثیر استعفای شهردار تهران در جریان اصلاحات اظهار 
کرد: من معتقدم اراده نجفی برای اســتعفا را نباید به 
عقب نشینی اصلاح طلبان ربط دهیم. مدیرعامل بنیاد 
باران با تأکید بر این که در جریان استعفای شهردار تهران، 
جریان اصلاحات کاملا از نجفی حمایت کرد، اظهار کرد: 
اصلاحات هم در انتخاب شهردار تهران و هم در مخالفت 

با استعفای نجفی، حمایت خود را از وی اعلام کرد و هیچ 
عقب نشینی نداشت. اما نجفی آمادگی ادامه کار نداشت 
حالا یا در برابر فشارها تاب نیاورد یا بیماری اش هم مزید 
علت شد. فضاسازی هایی نسبت به مراسم برج میلاد و بر 
نحوه احضار وی هم بحث های دیگری است و ربطی به 

جریان اصلاحات ندارد.
از داخل شورا

یک عضو اصلاح طلب مجلس دهم در تشریح جلسه 
اخیر مجمع ۵۱ نفره نمایندگان تهــران در مجلس و 
شورای شهر گفت :»در این جلسه درباره انتخاب شهردار 
تهران بحث شد که به صراحت گفتم شهردار می تواند 

از داخل شورا باشــد.« مصطفی 
کواکبیــان، در ارزیابی جلســه 
نمایندگان تهــران در مجلس و 
اعضای شورای شهر تهران گفت: 
»انتخاب شهردار تهران از مباحث 
مطرح شده در این جلسه بود. در 
این جلسه عنوان شد که شهردار 
تهران باید شهر تهران را به خوبی 
بشناســد و این شــهر را دوست 
داشــته و همچنین انگیــزه لازم 
بــرای مدیریت شــهری تهران را 
داشته باشــد.« کواکبیان تأکید 
کرد: »در این جلسه مقرر شد که 
شهردار انتخابی وجهه اصلاح طلبی 
داشته باشــد اما اختلافی بود که 

شــهردار تهران می تواند از داخل شورا باشد یا خیر که 
من به صراحت گفتم از داخل شــورا هم می تواند باشد 
و مشکلی نیست. البته شاید برخی نظر دیگری داشته 
باشند. اســمی در این جلسه به عنوان گزینه شهرداری 
تهران مطرح نشــد اما از داخل شــورا گزینه ای به جز 

محسن هاشمی مطرح نیست.«
به رأی مردم احترام بگذارند

محمدرضا عارف نماینده تهران که حاشیه ها علیه او 
در این روزها قوت گرفته، در اظهارنظر اخیر خود در مورد 
انتخاب شهردار جدید و عملکرد شورای شهر، تأکید کرد: 
اعضای شورای شهر باید به رأی مردم احترام بگذارند و 
در شورای شهر حضور داشته باشند. رئیس فراکسیون 
امید در پاسخ به این سوال که با توجه به میثاق نامه هایی 
که اعضای شورای شهر تهران قبل از ورود به شورا امضا 
کردند، عدم خروج اعضای شورای شهر چقدر اهمیت 
دارد، گفت: ما میثاق نامه را گرفتیم بــرای این که اجرا 
شــود و انتظارمان از تمام اعضای شورای شهر در تمام 
شهرستان ها این اســت که به امضا و میثاقشان احترام 
بگذارند و این خواهش و دغدغه ما اســت. وی در مورد 
این که اعضای شورای شــهر نباید از شورا خارج شوند، 
تأکید کرد: آنها باید به تعهدات خود مطابق میثاق نامه 
عمل کنند که طبیعتا احترام به رأی مردم و حضور در 

شورای شهر است.

مثلث عارف، جهانگیری و  هاشمی
حسن رسولی عضو شورای شهر تهران گمانه شهردار 
شــدن محمدرضا عارف را کاملا بی اســاس می خواند 
و احتمال شــهردار شدن محسن هاشــمی و اسحاق 
جهانگیری را نیز جدی نمی داند. حســن رسولی عضو 
شورای شهر تهران و از افراد نزدیک به محمدرضا عارف 
تأکید می کند که به نظر اعضای شورا لزوما راه پاستور از 
بهشت نمی گذرد و شهردار بعدی کسی است که هوای 
رئیس جمهوری شدن در سر نداشــته باشد. این فعال 
سیاســی اصلاح طلب در پاســخ به این که نظر شما در 
مورد استفاده از ظرفیت آقای عارف در شهرداری تهران 
چیســت، بیان کرد: من روزهای 
اخیر در مورد این شــایعه با آقای 
دکتر عارف صحبتی نداشتم، اما 
براساس شناختی که از آقای دکتر 
عارف دارم، طرح ایــن موضوع را 
بی اساس می دانم، ولی باید ایشان 
را ببینم و جویا شوم. وی در مورد 
این که اگر این شــایعه به واقعیت 
بدل شــود احتمالا این فرصت را 
مهیا می کند که ایشان در انتخابات 
۱400 نیز کاندیدا شده و شانس 
بیشتری نیز داشته باشند، اظهار 
کرد: یکی از قول هایــی که ما به 
موکلانمان و حتی قبل از انتخابات 
در شــورای عالی سیاست گذاری 
به ریاســت آقای دکتر عارف به مردم دادیم این بود که 
از ظرفیت و جایگاه شهرداری و همه دارایی های مادی 
و معنوی آن برای اجرای پروژه های سیاسی - انتخاباتی 
و رسیدن به اهداف سیاسی استفاده ابزاری نکنیم. کما 
این که قبل از انتخاب همــراه با اکثریت مطلق 2۱ نفره 
شورای شهر در شهریور  سال 96 نیز یکی از محورهای 
پیمان نامه ما بــا آقای دکتر نجفی این بــود که او قول 
بدهد هوس رئیس جمهوری شــدن ندارد و او این کار 
را کرد. این عضو اصلاح طلب شــورای شهر همچنین 
در مورد احتمال شهردار شدن محسن  هاشمی گفت: 
به هرحال این گمانه وجود دارد که محســن  هاشــمی 
شهردار خواهد شــد تا ظرف 3 سال آماده کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری  شود و در این مسیر مورد 
حمایت کارگزاران اســت. رسولی گمانه زنی ها در مورد 
شهردار شدن جهانگیری را نیز منتفی دانست و در این 
مورد گفت: جهانگیری با توجه به نقش و جایگاه بسیار 
مهم و تعیین کننده ای که طی پنج ساله اخیر و تا پایان 
دولت آقای روحانی در کارآمدترکردن دولت داشــته و 
خواهد داشت، به عنوان یک نظر کارشناسی و با رویکردی 
دوستانه نسبت به آقای جهانگیری، در شأن ایشان و به 
مصلحت کشور و اصلاحات نمی دانم که نفر دوم دولت 
آن هم در شــرایط نســبتا بحرانی امروز، دولت را تنها 

بگذارد و به شهرداری بیاید. 

عارف در انتظار کارت دعوت؟
برخی رســانه ها از مخالفت جدی عارف با شــهردار 
شدن محســن  هاشــمی خبر داده و نوشــته اند که 
»محمدرضا عارف با شهردار شــدن محسن  هاشمی 
مخالف اســت؛ همان طور که با شــهردار شدن نجفی 
مخالف بود؛ با این حــال هنگامی که در مجلس نظرش 
را درباره شهردار شدنش پرســیدند، سکوت کرد.« در 
گمانه زنی ها آمــده که »عارف منتظر اســت تا دعوت 
رسمی از او برای شهرداری تهران انجام شود تا با اجماع 
اصلاح طلبان به شهرداری برسد.« برخی از تحلیلگران 
بر این اعتقادند که »عملکرد عارف در فراکسیون امید 
مناسب نبوده و با حضور در این فراکسیون، اختلاف در 
جبهه اصلاح طلبان نه تنها کمتر نشده بلکه بیشتر نیز 
شده است«. این موضع گیری در مورد عارف دستمایه ای 
برای پرداختن رسانه  اصولگرای تسنیم با این تفسیر شد 
ـ به یک باره  ـ متوهم ـ که »محمدرضا عارف، کارپرداز! ـ
ـ انحصار طلب، جریان خاص یا  ـ سهم خواه ـ بزرگ شده ـ
محور اصلاح طلبان، هرچه هست امروز سوژه یا پرسوناژ 
سناریوی اصلاح طلبان برای حضور در ساختمان بهشت 
است.« در کنار این، برخی دیگر از اصلاح طلبان معتقدند 
عارف تراز لازم برای محوریت جریان اصلاحات را ندارد و 
حتی با ریاست وی بر فراکسیون امید مخالفت کردند؛ 
غلامحسین کرباسچی در همین زمینه گفته بود که »در 
اردوگاه اصلاحات دوستان ما با وزن کشی اشتباه بزرگی 
را رقم زدند. باید در این میان کسی به عنوان کاندیدای 
ریاست مطرح می شــد که یا با شخصیت کاریزماتیک 
خود بتواند نیروهای مختلف را به دور خود جمع کند یا 
از عوامل و عناوین کم هزینه تری برای رأی آوری استفاده 
می کرد، کاری که شاید بتوان گفت از مسعود پزشکیان 
و حتی علی مطهری به خوبــی برمی آمد، باید یک فرد 
کاریزماتیک کاندیدای ریاست مجلس می شد؛ کاندیدا 
شدن عارف اشتباه بود.« یا این که وقتی عارف از مخالفت 
با ائتلاف اصلاح طلبان با اعتدالیون سخن گفته، عطریانفر 

با انتقاد از او، گفت اظهارنظر عارف شخصی بوده است.
خروج عارف از مجلس به صلاح او و فراکسیون 

امید نیست
همزمان سخنگوی حزب اعتماد ملی نیز در واکنش به 
مطرح شدن نام محمدرضا عارف برای شهرداری تهران 
گفت: »صلاح فراکسیون امید نیست که چهره باارزشی 
مثل عارف را از دست بدهد.« اسماعیل گرامی مقدم، در 
واکنش به مطرح شدن نام محمدرضا عارف به عنوان یکی 
از گزینه های احتمالی شهرداری تهران گفت: »به صلاح 
آقای عارف و فراکسیون امید نیست که ایشان از مجلس 
خارج شود.« این عضو شــورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان در گفت وگو بــا اعتمادآنلاین با یادآوری 
رأی یکپارچه مردم به لیست امید در انتخابات مجلس 
دهم و شورای شهر پنجم گفت: »افرادی که میثاق نامه 
را در ایام انتخابات امضا کردند و وارد لیست امید شدند، 
تعهد دادند که رأی مردم را محترم می شمارند. مردم به 
آنها رأی دادند که در جایگاه مجلس یا شورای شهر انجام 
وظیفه کنند و از آن خارج نشوند. قاعدتا خارج شدن هر 
یک از این اعضا از جایگاه هایی که مردم در اختیار آنان 
گذاشتند خســارت بار خواهد بود.« وی در ادامه افزود: 
»اگر یکی از نمایندگان مجلس شهردار شود قطعا لیست 
امید آســیب می بیند. به ویژه آقای عارف که به عنوان 
رئیس فراکســیون امید در مجلس نقش ایفا می کند،  
خروج ایشان خسارت بار خواهد بود.« به گفته این فعال 
سیاسی اصلاح طلب اعضای شورای شهر تهران باید در 
انتخاب شهردار تهران دو نکته مهم را رعایت  کنند. عدم 
انتخاب شهردار از بین اعضای شورای شهر یا نمایندگان 
مجلس و همچنین توجه به تخصص، تجربه و پاکدستی 
دو موضوعی اســت که گرامی  مقدم تأکید دارد اعضای 
شورای شهر در انتخاب شهردار تهران باید رعایت کنند. 
این عضو حزب اعتمادملی همچنین در واکنش به مطرح 
شدن نام محمدرضا عارف برای شهرداری تهران گفت: 
»صلاح فراکسیون امید نیست که چهره باارزشی مثل 

عارف را از دست بدهد.«

»شهروند« گمانه زنی ها در مورد انتخاب شهردار جدید تهران را بررسی کرد دولت

رئیس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس: جدال اصلاح طلبانه در راه بهشت

رفتاری مشابه استاد شجریان و اصغر 
فرهادی را با کاوه مدنی انجام دادیم

ایلنا|  رئیس فراکســیون حقوق شــهروندی 
مجلس با اشاره به همزمانی ناخوشایند خروج کاوه 
مدنی از کشور و ناپدید شــدن سعید مرتضوی، به 
تشــریح آماری درمورد حجم بالای سرمایه گذاری 
ایرانیان در خارج از کشــور پرداخت و گفت: جای 
تأسف اســت که همزمان با فشــار به کاوه مدنی، 
مرتضوی به راحتی از قانون فرار می کند. عبدالکریم 
حسین زاده با اشاره به همزمانی خروج کاوه مدنی 
از کشور و ناپدید شدن سعید مرتضوی اظهار کرد: 
کاوه مدنی دانشمند برجسته و فعال سرشناس حوزه 
محیط زیست که اخیراً در اقدامی تحسین برانگیز 
به عنوان معاونت ســازمان محیط زیست منصوب 
شده و به کشــور آمده بود، به دلیل رفتار نادرست از 
کشور خارج شده که این اتفاق نمونه ای از مدیریت 
نادرست منابع انسانی و مصداق بارز از دست دادن 
سرمایه های انسانی به عنوان یکی از مهمترین عوامل 
توسعه درون سرزمینی بوده و این سوال را به ذهن 
متبادر می کند که چرا نمی توانیم از این سرمایه ها 
برای توسعه کشــور بهره ببریم. وی با انتقاد به این 
رفتار نامناسب که نسبت به بســیاری از نخبگان 
در حوزه های مختلف انجام می شــود، گفت: امروز 
درحالی با کاوه مدنی به عنوان یک نخبه علمی در 
حوزه محیط زیست چنین برخوردی می شود که در 
حوزه فرهنگ و هنر نیز شاهد تکرار همین برخوردها 
با هنرمندانی همچون اصغر فرهادی هستیم و در 

گذشته هم این رفتار با استاد شجریان می شد.

عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان ولایی 
خبر داد: 

طرح سوال جدید از رئیس جمهوری با 
۳۰ امضا

ایلنا| یک عضو شــورای مرکزی فراکســیون 
نمایندگان ولایی با اشاره به تهیه طرح سوال جدید 
از رئیس جمهوری از جمع آوری حــدود 30 امضا 
برای این سوال خبر داد و گفت که هنوز طرح سوال 
تقدیم هیأت رئیسه نشــده و حدنصاب لازم امضا 
را ندارد. محمدجواد ابطحی با اشــاره به تهیه طرح 
ســوال جدید از رئیس جمهوری از سوی تعدادی 
از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: ما وکلای ملت حق ســوال از همه مسئولان 
ازجمله رئیس جمهوری را داریم و رئیس جمهوری 
هم موظف است پاسخگو باشد. متاسفانه روحانی 
میکروفون یک طرفه دارد و کمتر می شــنود. وی 
افزود: روحانی که خود را سخنگوی ملت می داند باید 
بداند که ما نمایندگان هم به اندازه خود سخنگوی 
ملت هستیم و باید فضایی ایجاد شود که امکان طرح 
سوال از رئیس جمهوری فراهم شود تا افکار عمومی 
قانع شوند درحالی که متاسفانه امروز افکار عمومی 
می گوید مجلــس و دولت و قــوه قضائیه کنار هم 

ایستادند و سر ملت کلاه می گذارند. 

با رأی نمایندگان 

مجلس با مهلت 6ماهه به دولت برای 
تعیین تکلیف واگذاری ها مخالفت کرد

ایرنا|  نمایندگان مــاده مربوط به مهلت 6ماهه 
به دولت برای تعیین تکلیف واگذاری ها را در طرح 
اصلاح قانون اجرای سیاســت های کلی اصل 44 
حذف کردند. نمایندگان در جریان نشست علنی 
امروز مجلس شورای اسلامی که به بررسی کلیات 
طرح اصلاح قانون اجرای سیاست های کلی اصل 
44 قانون اساسی اختصاص داشت، پس از تصویب 
کلیات، وارد جزییات این طرح شده و ماده یک آن 
را بعد از بحث و بررسی طولانی با ۱22 رأی موافق، 
49 رأی مخالف و ۱0 رأی ممتنع از مجموع 2۱6 
نماینده حاضــر در مجلس حذف شــد. این ماده 
دولت را موظف می کرد که 6ماه بعــد از ابلاغ این 
قانون، اقدام قانونی لازم را در جهت تعیین تکلیف 
واگذاری ها و جلب مشارکت بخش های غیردولتی 
و اســتفاده از روش های مشارکت های خصوصی و 
عمومی در حوزه های سلامت، آموزش و تحقیقات 
و فرهنگ انجام دهد. نمایندگان با این استدلال که 
در صورت تصویب این ماده دیگر مدارس دولتی در 
کشور باقی نخواهد ماند، این ماده را حذف کردند. 
۸ ماده دیگر در جلسات بعدی مجلس مورد بررسی 

قرار می گیرد.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

وثیقه 2میلیارد تومانی متناسب با جرم 
مرتضوی نبود

خانه ملت|  عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با 
بیان این که سعید مرتضوی نماد تخلف در یک دولت 
بوده است، گفت: از این رو باید مراقبت کرد تا تخلفات 
چنین افرادی خدشه به اصل نظام وارد نکند. مسعود 
گودرزی در واکنش به ناپدید شدن سعید مرتضوی 
متخلف پرونده کهریزک و تأمین اجتماعی گفت: 
در ایــن موضوع از چند جنبه باید دقت بیشــتری 
می شد، البته معتقدیم وی گم نشده و پیدا می شود. 
نماینده مردم ممسنی و رستم در مجلس شورای 
اسلامی بر همین اســاس تأکید کرد: نکته اول این 
است که براساس حجمی از منابع مالی که نسبت 
به مرتضوی ادعا و طرح دعوی شده، لازم بود وثیقه 
متناسب با این جرم تعیین شود لذا وثیقه 2 میلیارد 
تومانی چندان با جرم وی متناسب نبود. وی افزود: 
همچنین درخصوص شــخص مرتضوی مباحثی 
وجود دارد چرا که وی مسئولیت مهمی در یکی از 
دولت ها داشته و همین حساسیت قضیه را افزایش 
می دهد پس باید در کنترل وی نظارت دقیق تری 

صورت می گرفت.

روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهوری ترکیه: 

از تعمیق روابط ممتاز و رو به توسعه 
تهران – آنکارا خرسندیم

ایسنا|  رئیس جمهوری بــا تأکید بر این که 
ترکیه برای جمهوری اســلامی ایران به عنوان 
یک کشــور همســایه مســلمان و دوست از 
جایگاه بسیار مهمی برخوردار است، از تعمیق 
روابط ممتاز و رو به توسعه تهران – آنکارا ابراز 
خرسندی کرد. حسن روحانی عصر سه شنبه 
در تمــاس تلفنــی »رجب طیــب اردوغان« 
رئیس جمهوری ترکیه با وی توســعه و تعمیق 
بیش از پیش روابط دو کشور در همه حوزه های 
مورد علاقه را خواست دو ملت برشمرد و تأکید 
کرد که تسریع در اجرای توافقات به این روابط 

رو به توسعه، شتاب خواهد داد.
رئیس جمهوری همچنیــن تداوم همفکری 
و رایزنی هــای ایران و ترکیه را برای پیشــبرد 
اهــداف صلح دوســتانه مشــترک در منطقه 
ضروری خواند و با اشــاره به تحولات روزهای 
اخیر در سوریه اظهارداشــت: دو کشور باید با 
تقویت همکاری های مشــترک، اجازه ندهند 
تنش ها در این کشــور افزایش یابد. روحانی با 
قدردانی از میزبانی شایســته آنکارا از اجلاس 
سران ایران، روســیه و ترکیه، گفت: مبارزه با 
تروریسم، پایان جنگ در سوریه و ایجاد امنیت 
در منطقه از اهداف مشــترک سه کشور است 
و معتقدم این همکاری مشــترک در موضوع 
سوریه و تداوم روند آستانه، شرایط مناسب تری 
را در تحولات میدانی در سوریه برای دستیابی 
به صلح ایجــاد کرده که باید از آن پاســداری 

شود.
رئیس جمهوری با اشــاره به این که »برخی 
از قدرت های بــزرگ غربی فکر می کنند به هر 
نحوی که شده باید در مســأله سوریه مداخله 
کنند«، حمله موشــکی اخیر آمریکا، انگلیس 
و فرانســه به ســوریه را تجاوزکارانه عنوان و 
تصریح کرد: این بدعتی بسیار زشت در روابط 
بین الملل اســت که چند کشــور قدرتمند و 
زورگو هر موقع خواســتند به کشوری حمله 
کنند. روحانی به برخورد دوگانه و گزینشی این 
قدرت ها با موضوع تسلیحات شیمیایی اشاره 
کرد و افزود: حملات شــیمیایی چندین باره 
صدام به ایران اسلامی و سکوت این قدرت ها، 
برای ما به خوبی اثبات کرده که این کشــورها 
نسبت به سلاح شیمیایی هیچ گونه حساسیتی 
ندارند. رئیس جمهوری، دولت و ملت ایران را از 
بزرگترین قربانیان تسلیحات شیمیایی خواند و 
تأکید کرد: همین موضوع باعث شده تا دولت 
و ملت ایران بشدت نســبت به بکارگیری این 
تسلیحات در جهان حساس باشند و بکارگیری 
این تسلیحات از سوی هر کشــوری را شدیدا 

محکوم کنند.
روحانی با بیان این که »همه باید نســبت به 
مســائلی که به نوعی مداخلــه غیرقانونی در 
منطقه است، حساســیت نشان دهند«، گفت: 
وقتی هنوز چیزی اثبات نشــده و بازرســان 
ســازمان منع تســلیحات شــیمیایی نتیجه 
تحقیقات و بررسی های خود را اعلام نکرده اند، 
نباید به کشور یا کشورهایی اجازه داده شود که 
دســت به اقدام نظامی بزنند. رئیس جمهوری 
با اشــاره به دخالت ها و اقدامات مشکل آفرین 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی در منطقه تأکید 
کرد: اگر کشــورهای حمله کننده، واقعا دنبال 
عاملان حمله شیمیایی بودند چرا اجازه ندادند 
بازرسان ســازمان منع تســلیحات شیمیایی 

تحقیقات خود را انجام دهند.
روحانی اظهار کرد: تمام این تحولات اهمیت 
همکاری های مشترک ایران، ترکیه و روسیه را 
بازگو می کند. در شرایط فعلی کاهش تنش در 
سوریه و عدم مداخله کشورهای غربی به عنوان 
دو اصل می تواند برای ما مطرح باشد. سه کشور 
کار بسیار ســنگین و بزرگی را آغاز کرده اند و 
ضروری اســت با کمــک یکدیگر به ســمت 
دستیابی به هدف نهایی که بازگرداندن آرامش 

به سوریه و منطقه است، گام برداشته شود.
رجــب طیــب اردوغــان رئیس جمهوری 
ترکیه نیــز در این تماس تلفنــی، تأکید کرد 
که کشــورش از گســترش و تعمیق بیش از 
پیش روابط تهران – آنــکارا در همه عرصه ها 
اســتقبال می کند. وی ابراز امیدواری کرد که 
سفر وزیر اقتصاد کشــورش به تهران و نهایی 
کردن یک سلســله توافقات، رونــد افزایش 
حجم مبادلات دو کشــور را شــتاب بخشد. 
رئیس جمهوری ترکیه در ادامه به وضع سوریه 
اشــاره کرد و با تأکید بر این کــه همکاری با 
ایران و روســیه برای کاهش تنش در میدان 
و پیشــبرد روند سیاسی در ســوریه برای ما 
هماننــد همیشــه در اولویت اســت، گفت: 
حفظ تمامیت ارضی ســوریه و جست وجوی 
راهکارهای سیاسی برای پایان دادن به وضع 
موجود با تلاش های مشترک امکان پذیر است 
و تحولات اخیر نشان داد که سرعت بخشیدن 
به تلاش های مشــترک ایران، روسیه و ترکیه 
چقــدر دارای اهمیت اســت. اردوغان نیز در 
این گفت وگــوی تلفنی با نکوهــش هر گونه 
بکارگیری سلاح شیمیایی، اظهار داشت: باید 
بازرســان سازمان منع تســلیحات شیمیایی 
هرچه زودتر کار خــود را آغاز و همه طرف ها 
به آنان در رســیدن به حقیقت کمک کنند. 
وی افــزود: همان طور که در اجلاس ســران 
در آنکارا تأکید کردیــم ما اجازه نخواهیم داد 
محافل معلوم، ســوریه را تجزیه و در امور آن 

مداخله کنند.
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میز سیاست

وقتی می گویند خشونت طلب
گفت وگوی ملی اصلا معنا ندارد

خبرآنلاین نوشت: یک فعال سیاسی اصولگرا در مورد 
اجرایی شدن طرح گفت وگوی ملی می گوید: متاسفانه 
خیلی ناامیدم. البته در ضرورت ایجاد گفت وگوی ملی 
هیچ بحثی نیست و معتقدم که با بسیاری از چهره های 
اصلاح طلب که چارچوب هــای نظام را قبــول دارند، 
می شــود مذاکره کرد، اما از انجام این طرح ناامیدم. این 
خبرگزاری می نویسد: بحث گفت وگوی ملی، هر از گاهی 
از سوی برخی چهره های اصلاح طلب مطرح و با استقبال 
جریان مقابل مواجه می شود اما اندکی بعد، راه فراموشی 
را در پیش می گیرد. با این حال، این طرح به لحاظ اهمیتی 
که در حل مســائل و مشکلات کشــور دارد، موضوعی 
نیســت که به راحتی بتوان آن را رها کرد. البته آنچه در 
این میان مورد نقد، به خصوص از سوی اصولگرایان قرار 
می گیرد، اظهارات برخی چهره های سیاسی اصلاح طلب 
است که به نظر می رســد آنها را از نشستن دور یک میز 
با اصلاح طلبان پشــیمان کرده اســت. ناصر ایمانی با 
انتقاد از اظهارات یکی از چهره هــای اصلاح طلب، باب 
گفت وگوی ملی را بسته شده می داند. او البته انتقاداتی هم 
به اکثریت اصلاح طلبان وارد می کند و می پرسد: وقتی 
هیچ چارچوبی را طرف مقابل قبول ندارد، آیا می شــود 
گفت وگوی ملی کرد؟ یک طرف می گوید چیزی را در 
این نظام حتی ولایت فقیه را قبول ندارم. اصلا می گویند 
اشــتباه کردیم که انقلاب کردیم! چیزی را قبول ندارند 
آن وقت به اصولگرایان می گویند خشونت طلب! در این 

صورت دیگر چیزی از گفت وگوی ملی باقی نمی ماند.
اعتدالیون به دنبال فتح کرسی های سبز 

پارلمان یازدهم؟ 
نامه نیوز نوشت: شــامگاه یکی از آخرین روزهای 

بهار، حزب بی سروصدای »اعتدال و توسعه« با حضور 
محمدباقر نوبخت، محمود واعظی و ترکان تشــکیل 
جلسه داد؛ جلسه ای که علی سبحانی فر، سخنگوی 
حــزب از آن به عنوان عیددیدنی یــاد می کند اما در 
فضای رســانه ای به اســتارت حزب اعتدال و توسعه 
برای انتخابات مجلس تعبیر و تحلیل شد. حالا کدام 
یک از این دو با واقعیت نزدیکی بیشــتری دارد، زمان 
مشخص خواهد کرد. سخنگوی حزب اعتدال و توسعه 
گفت: دیدار شورای راهبردی حزب اعتدال و توسعه 
با دبیران استان ها و روسای کانون ها عیدانه بود، بحث 
و دســتور کاری خاصی در جلســه مطرح نشد. علی 
سبحانی فر در مورد نشست اخیر این حزب که فقط 
در حد چند عکس از آن رســانه ای شــد، در پاسخ به 
این سوال که آیا در این جلســه برای تحولات آینده 
سیاسی و انتخابات مجلس آینده دستور کار خاصی 
وجود داشت؟ گفت: این جلسه بعد از تعطیلات نوروز 
صرفا دیدار عیدانه شــورای راهبردی حزب اعتدال و 
توسعه با دبیران استان ها و روسای کانون ها بود. بحث 
و دستور کاری خاصی در جلسه مطرح نشد. البته هر 
کدام از دبیران استانی و روسای کانون ها درباره مسائلی 
طرح موضوع کردند اما دستور کار یا برنامه ریزی در این 
زمینه وجود نداشت. این فعال سیاسی در مورد این که 
پس جلسه انتخاباتی و برنامه ریزی برای زمینه سازی در 
این حوزه نبوده است، بیان کرد: خیر، جلسه عیدانه در 
ابتدای  سال جدید بود. وی همچنین در مورد این که 
آیا درباره دیدار اخیر آقای روحانی با آقایان ناطق نوری، 
جهانگیری و خاتمی صحبتی شد، اظهار کرد: خیر، 
بحثی در این زمینه نبود. سبحانی فر راجع به این که 
چه کسانی از شورای راهبردی حزب در جلسه حضور 
داشــتند؟ گفت: آقای نوبخت دبیرکل، آقای واعظی، 

جنتی، ترکان و من حضور داشتیم. . 
با اعدام نمی شود اقتصاد کشور را کنترل کرد

رویداد 24 نوشــت: یک عضو فراکسیون مستقلین 
در مجلس شــورای اســلامی بر این عقیده است که 
تصمیم دولت درخصوص ممنوعیت خریدوفروش ارز 
در صرافی ها کاملا نادرست است و باید سریعا تدبیری 
برای این موضوع اندیشیده شود، زیرا ما نمی توانیم کشور 
را متوقف کنیم. اکنون در چنین شرایطی مسافرانی که 
نیاز به ارز دارند، بایــد ارز خود را از کجا و چگونه تأمین 
کنند؟ امیدواریم دولت سریعا برای این مشکل تدبیری 
بیندیشد. نماینده مردم رشــت در مجلس با اشاره به 
آخرین تصمیمات درخصوص ممنوعیت خریدوفروش 
ارز در صرافی ها گفــت: در مورد تصمیمی که اخیرا در 
مورد عدم خریدوفروش ارز در صرافی ها گرفته شــده 
اســت، باید بگویم که این تصمیم قابلیت ادامه دادن 
ندارد. ما در یک مقطعی می توانیم همه مسائل را متوقف 
کنیم تا یک آرامشی برقرار شود. اما شما در هیچ کجای 
دنیا عبارت هایی مانند اعدام می کنیم و... را نشنیده اید 
که بخواهند اقتصادشان را با این کارها کنترل کنند. ما 
نمی توانیم بیشتر از این ادامه بدهیم، در یک مقطعی 
بــرای این که التهاب بــازار را بگیرنــد، متوقف کردن 
دادوستد هیچ اشکالی نداشــت اما دولت باید برنامه و 
تدبیری را در این خصوص بیندیشد. جعفرزاده با بیان 
این که در این شرایط حتما و قطعا یک بازار سیاه شکل 
می گیرد، خاطرنشان کرد: فردی که ارز نیاز دارد باید ارز 
خود را در این شرایط از کجا تهیه کند؟ آیا این افرادی که 
به ارز نیاز دارند باید همین طور صبر کنند تا آیین نامه ها 
تصویب شود؟ مگر می شــود ملت را این گونه معطل 
کرد. با وجود همه قول هایی کــه داده  و اعلام کرده اند 
که هیچ مشکلی در بحث دارو و درمان پیش  نمی آید، 

اما دقیقا در همین حوزه ها مشکلات درحال بروز است 
و مردم برای بیماران خودشان نگرانند. دانشجویانی که 
در خارج از کشور هستند برای تأمین ارز خود مشکل 
دارند و بشدت نگران هستند. در همین یک ماه گذشته 
کلی مشکل برایشان ایجاد شده است. بنابراین معتقدم 
ادامه این روند اصلا به صلاح نیســت و دولت باید برای 
باز شدن فضای اقتصادی کشور و ثابت ماندن قیمت ارز، 
تدابیری  بیندیشد. دولت تدبیر و امید هم یعنی این که 
درخصوص مســائلی مانند این موضوع، تدبیر لازم را 

اتخاذ کند. 
احتمال دارد امسال نیز تهدیدات 

و حوادثی رخ دهد
ایسنا نوشت: رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
گفت: احتمال دارد امســال نیز یک ســری حوادث و 
تهدیدات اتفاق بیفتد، بنابراین باید نگاه مان به عنصر 
تهدید، آســیب و روند مقابله با آن پیش دستانه باشد. 
ســردار غلامرضا جلالی، طی ســخنانی در نخستین 
همایــش بصیرت افزایی که در ســالن همایش های 
سازمان پدافند غیرعامل برگزار شــد، گفت:  سال 96 
را پشت سر گذاشــتیم و وقتی در ابتدای  سال هستیم 
باید به ظرفیت هــا، تهدیدات و آســیب های پیش رو 
نــگاه و رویکردی را اتخاذ کنیم که رهبــر انقلاب از ما 
انتظار دارند و آن را به نحو احســن انجام دهیم. جلالی 
با اشــاره به ماموریت های ســازمان پدافند غیرعامل 
به عنوان یک ســازمان دفاع پایه اظهار داشت: موضوع 
مقابله با تهدیدات، مراقبت، کنترل آسیب ها و بررسی 
ســناریوهای تهدیدات باید مورد بررسی قرار گیرد تا 
متناسب با تهدیدات رویکرد مناسب اتخاذ کرد. حوزه 
پدافند غیرعامل، کل کشــور را دربرمی گیرد و در این 

حوزه تهدیدات کل کشور را مدنظر داریم.

یکی از عواملی که اخیرا برای 
اصلاح طلبان گران تمام شد، 
استعفای شهردار تهران بود 

که ضربه های زیادی به جریان 
اصلاح طلبی وارد کرد، اما این 
ضربه ها قابل جبران هستند 
در صورتی که شهردار جدید 

ترجیحا فردی کلاسیک نباشد 
و از میان جوانان انتخاب شود. 
همچنین جسارت بیشتری در 

حوزه عمل داشته باشد


